
	 Młodzieżowa	Rada	Gminy	Wejherowo	oficjalnie	za-
wiązała	swoje	struktury.	Na	inauguracyjnej	sesji,	Radni	
złożyli	 uroczyste	 ślubowanie	 i	 przyjęli	 harmonogram	
prac	na	rok	2011.	Pierwsze	uchwały	dotyczyły	poprawy	
komunikacji	i		profilaktyki	antynikotynowej.

Czytaj	s.	8

	 Podczas	 ostatniej	 sesji	
Rady	 Gminy	 Wejherowo,	
przyjęto	oświadczenie	doty-
czące	 konieczności	 zmiany	
zagospodarowania	 powsta-
jącego	 budynku	 gminnego	
ośrodka	 zdrowia	 w	 Bol-
szewie.	 Trwają	 w	 tej	 spra-
wie	 rozmowy	 i	 negocjacje.	 
W	 ramach	 konsultacji	 spo-
łecznych,	 zachęcamy	 rów-
nież	Państwa	do	zapoznania	
się	 z	 treścią	 oświadczenia	
oraz	 wyrażenia	 swojej	 opi-
nii	 za	 pomocą	 wypełnienia	
załączonej	ankiety.

Czytaj	s.	4

Co dalej z budynkiem 
ośrodka zdrowia?

Poza tym w numerze:
Relacja	z	V	sesji	Rady	Gminy	–	s.	3
Przyznano	stypendia	naukowe	–	s.	5
20.	lecie	orkiestry	Gminy	Wejherowo	–	s.	8
Dzień	Kobiet	w	gminie!	–	s.	6
Sportowe	sukcesy	gimnazjalistów	–	s.	12

Wybieramy sołtysów!

 Dobiega	 końca	 4	 –	 letnia	 kadencja	
sołtysów	 i	 Rad	 Sołeckich	 w	 Gminie	
Wejherowo.	W	związku	z	tym,	zachęca-
my	wszystkich	mieszkańców	do	uczest-
nictwa	 w	 zebraniach	 sprawozdawczo	
–	 wyborczych,	 na	 których	 dokonane	
zostanie	 podsumowanie	 minionej	 ka-
dencji	oraz	wybór	nowego	sołtysa.	

Czytaj	s.	5
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Anna Bieszke z Bieszkowic Franciszek Deik z Gniewowa
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Drodzy Mieszkańcy!
 
	 Nadchodząca	wiosna	to	okres	budzącej	się	
do	 życia	 przyrody,	 wiosennych	 porządków,	 
a	 także	 czas	 rozpoczynania	 nowych	 zadań.	 
W	skali	gminy	jest	to	także	okres	podejmowa-
nia	decyzji	o	rozwoju	infrastruktury,	mającej	
istotny	wpływ	na	 jakość	życia	mieszkańców	 
i	 funkcjonowanie	 gospodarki.	 Wiosna	 ta	 
w	naszej	gminie	jest	także	początkiem	inten-
sywniejszej	pracy	nowego	samorządu.	
	 W	 związku	 ze	 sprzyjającą	 aurą	 możliwe	
będzie	 rozpoczęcie	 prac	 w	 zakresie	 infra-
struktury	drogowej.	
	 Przy	inwestycjach	publicznych,	lokalizowanych	w	pa-
sach	drogowych	ulic,	zasadne	jest	przed	wykonaniem	na-
wierzchni,	ułożenie	w	nich	infrastruktury	technicznej,	np.	
sieci	 kanalizacyjnej,	 sieci	wodociągowej,	 sieci	 gazowej,	
oświetlenia	ulicznego.	Wymaga	to	planowania	wielu	zadań	
z	wyprzedzeniem	i	w	uzgodnieniu	z	gestorami	tych	sieci.	
Mając	 powyższe	 na	 uwadze,	 prace	 projektowe	 powinny	
być	prowadzone	w	sposób	zaplanowany	i	konsekwentny.	
Biorąc	pod	uwagę	 liczbę	mieszkańców,	gęstość	 zabudo-
wy,	ilość	wywożonych	ścieków,	istniejące	uzbrojenie,	jak	
również	możliwości	techniczne	i	finansowe,	projektowa-
nie	i	realizację	części	zadań	trzeba	rozpoczynać	od	budo-
wy	kanalizacji	sanitarnej	i	deszczowej.	W	związku	z	tym,	 
w	budżecie	zaplanowano	dwa	nowe	zadania	w	tym	zakre-
sie	obejmujące:	w	Bolszewie	obszar	od	ulicy	Zamostnej	do	

Złóż życzenia w Naszej Gminie! 
 
	 Ktoś	z	twoich	bliskich	obchodzi	urodziny,	imieniny	czy	też	ważny	jubileusz?	Złóż	mu	życzenia	za	pośrednic-
twem	Naszej	Gminy!	Z	miesięcznym	wyprzedzeniem	prześlij	do	nas	treść	życzeń	oraz	zdjęcie,	a	my	za	darmo	
opublikujemy	je	w	kolejnym	wydaniu	gazety.

Polnej	(pozostała	część	etapu	II	i	etap	III)	oraz	Kąpino,	
które	po	Gościcinie	i	Bolszewie	zajmuje	trzecie	miejsce	

w	 ilości	 wywożonych	 nieczystości	 ciekłych	
do	stacji	zlewnej	w	Gościcinie.	Na	podstawie	
opracowanej	 dokumentacji,	 konieczne	 jest	
podjęcie	 starań	 o	 uzyskanie	 zewnętrznego	
wsparcia	finansowego.
	 W	przypadku	wybudowania	kanalizacji	
sanitarnej,	 a	 takie	 obszary	 znajdują	 się	 już	
w	Bolszewie,	 Gościcinie	 i	 Łężycach,	 trzeba	
zwrócić	uwagę	na	prawny	obowiązek	podłą-
czenia	 nieruchomości	 do	 istniejącej	 kanali-
zacji	sanitarnej	stosownie	do	art.	5	ust.	1	pkt	
2	ustawy	z	13	września	1996	r.	o	utrzymaniu	

czystości	i	porządku	w	gminach	(DzU	z	2005	r.	nr	236,	
poz.	2008	z	późn.	zm.).	W	związku	z	powyższym,	przy-
pominamy	 wszystkim	 mieszkańcom,	 którzy	 mają	 taką	
możliwość	 o	 obowiązku	 podłączenia	 się	 do	 istniejącej	
kanalizacji	 sanitarnej,	 co	 w	 niedługim	 okresie	 kontro-
lowane	będzie	przez	właściwe	 służby	gminne	 i	 gestora	
sieci.	W	celu	podłączenia	się	do	istniejącego	układu	ka-
nalizacji	 sanitarnej,	 właściciel	 nieruchomości	 powinien	
wystąpić	z	wnioskiem	do	PEWiK	Gdynia	Spółka	z	o.o.	
o	wydanie	warunków	technicznych,	a	po	ich	otrzymaniu	
zlecić	wykonanie	 instalacji	 kanalizacyjnej	 uprawnione-
mu	wykonawcy	pod	nadzorem	służb	PEWiK.

Załączając pozdrowienia
Maciej Milewski

Zastępca Wójta Gminy Wejherowo 

Galeria Jubilatów
 Ponad	90	 lat	życia	w	zdrowiu,	 spokoju	 i	 radości	doczekali	kolejni	 jubilaci	Gminy	Wejherowo.	Z	 tej	okazji,	Wójt	
Gminy	-	Henryk	Skwarło,	wręczył	im	kwiaty,	okolicznościowe	dyplomy	oraz	prezenty.	W	imieniu	władz	i	wszystkich	
mieszkańców	Gminy	Wejherowo,	Pani	Annie	Bieszke	z	Bieszkowic	(93	lata),	Franciszkowi	Deik	z	Gniewowa	(96	lat)	
oraz	Józefie	Cioch	z	Gniewowa	(91	lat)	życzymy	dużo	siły,	zdrowia	i	pogody	ducha	na	każdy	dzień!



Komunikat
	 Pracownicy	 Referatu	 Spraw	 Obywatelskich	 przy-
pominają	mieszkańcom	o	sprawdzaniu	daty	ważności	
dowodu	osobistego.	Pierwsze	dowody	zostały	wydane	
w	2001	roku,	w	związku	z	czym	ich	termin	ważności	
upływa	w	2011	roku.	Prosimy	o	składanie	wniosków	o	
wydanie	dowodu	osobistego	przed	upływem	ich	termi-
nu	ważności.	Szczegółowe	informacje	można	uzyskać	
pod	 numerami	 telefonu	Referatu Spraw Obywatel-
skich 677 97 09	i	677 97 12.
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Na	 podstawie	 zawartej	 umowy,	 od	 1	 marca	 obsługa	•	
prawna	 Urzędu	 Gminy	 oraz	 Gminnego	 Ośrodka	 Pomo-
cy	 Społecznej	 powierzona	 została	 Kancelarii	 Prawnej	 
z	Gdańska.	Koszt	świadczonych	usług	to	5000	zł	(+	VAT)	
miesięcznie.

W	 wyniku	 przeprowadzonego	 postępowania	 konkur-•	
sowego,	 wyłoniona	 została	 nowa	 dyrektorka	 Gminnego	
Ośrodka	Pomocy	Społecznej.	Została	nią	Pani	Ewa	Zarę-
bińska	–	Szczodra,	absolwentka	Uniwersytetu	Gdańskiego	
na	kierunku	–	pedagogika	oraz	studiów	podyplomowych	
w	zakresie	„Organizacji	Pomocy	Społecznej”	i	„Animacji	
Współpracy	Środowiskowych”,	a	także	wielu	kursów	spe-
cjalistycznych.

8	marca	złożony	został	wniosek	do	Starostwa	Powiatu	•	
Wejherowskiego	 o	wydanie	 pozwolenia	 na	 budowę	 sie-
ci	 kanalizacji	 sanitarnej	w	Gościcinie	 obejmujące	 ulice:	
Równą,	Przemysłową,	Cezarego	Klimka,	Wójta	Łakome-
go,	Na	Wzgórzu,	Wiejską,	Augusta	Gintera,	Krótką,	Do-

	 10	marca	odbyła	się	V	sesja	Rady	Gminy	Wejherowo.	
Najważniejszymi	 punktami	 obrad	 było	 m.in.	 udzielenie	
Powiatowi	Wejherowskiemu	pomocy	finansowej	 z	 prze-
znaczeniem	na	ratowanie	obiektów	finansowych	na	terenie	
miasta	Wejherowa.	Działania	 te	 dotyczą	między	 innymi	
rewitalizacji	Kalwarii	oraz	Klasztoru	o.o.	Franciszkanów,	
jak	i	położonego	na	obszarze	Gminy	Wejherowo	Kościoła	
Parafialnego	p.w.	św.	Mateusza	w	Górze,	któremu	to	Po-
wiat	Wejherowski	udzielił	w	roku	2010	wsparcia	finanso-
wego	w	wysokości	60.000	zł.	
	 Radni	przegłosowali	również	wyodrębnienie	w	budże-
cie	Gminy	Wejherowo	na	rok	2012	środków	stanowiących	
fundusz	sołecki.	Mają	być	one	przeznaczone	na	przedsię-
wzięcia	będące	zadaniami	własnymi	gminy,	służą	popra-
wie	warunków	życia	mieszkańców,	są	zgodne	ze	strategią	
gminy	oraz	mogą	być	przeznaczone	na	pokrycie	wydat-
ków	zmierzających	do	usunięcia	skutków	klęski	żywioło-
wej.	Część	środków	wydatkowanych	w	ramach	funduszy	
sołeckich	(od	10	%	do	30	%)	podlega	zwrotowi	do	gminy	
z	budżetu	państwa.

Głosowanie nad niektórymi uchwałami poprzedzone było długą 
dyskusją.

Informacje z działalności Wójta

V sesja Rady Gminy Wejherowo
	 Kolejnym	punktem	obrad	 było	 uchwalenie	 programu	
współpracy	Gminy	Wejherowo	z	organizacjami	pozarzą-
dowymi,	podmiotami	prowadzącymi	działalność	pożytku	
publicznego	i	stowarzyszeniami	jednostek	samorządu	te-
rytorialnego	na	2011	rok.	Celem	współpracy	Gminy	Wej-
herowo	z	ww.	podmiotami,	jest	włączenie	ich,	na	zasadzie	
partnerstwa	do	działalności	społecznie	użytecznej	na	rzecz	
pożytku	publicznego	w	realizacji	zadań	Gminy.	
	 Ożywioną	 dyskusję	 wywołało	 natomiast	 powołanie	
Młodzieżowej	 Rady	 Gminy	Wejherowo.	 Niejasna	 kwe-
stia	wybierania	 jej	 członków	została	 jednak	 szybko	wy-
jaśniona,	 co	 zaowocowało	 powstaniem	 Młodzieżowej	
Rady	w	jej	proponowanym	składzie.	Podobny	scenariusz	
towarzyszył	przyjęciu	oświadczenia	w	sprawie	gminnego	
ośrodka	zdrowia	(jego	 treść	przedstawiamy	na	następnej	
stronie).	Wobec	budowanej	przychodni	„BUKOWA”	Sp.	
z	o.o.	przy	ul	Zamostnej	w	Bolszewie,	radni	potwierdzili	
konieczność	 przeznaczenia	 budynku	 gminnego	 ośrodka	
na	inne	cele	niż	świadczenie	usług	medycznych.

żynkową,	Żytnią,	Owsianą,	Cichą,	Źródlaną	i	część	ulicy	
Słonecznej.

W	 wyniku	 przeprowadzonych	 postępowań,	 zlecone	•	
zostało	 opracowanie	 wariantowego	 projektu	 konstrukcji	
asfaltowych	 dróg	 gminnych	 oraz	wariantowej	 koncepcji	
połączenia	ulicy	Południowej	w	Gościcinie	z	ul.	Suchar-
skiego	w	Wejherowie

24	lutego	odbyło	się	spotkanie	Wójta	Gminy	z	Zastęp-•	
cą	Dyrektora	Departamentu	Sportu	-	Maciejem	Kowalczu-
kiem	 oraz	 sekretarzem	 Szkolnego	 Związku	 Sportowego	 
z	 Urzędu	 Marszałkowskiego.	 Jego	 przedmiotem	 były	
możliwości	 zewnętrznego	 dofinansowania	 inwestycji	
w	zakresie	 sportu	w	Gminie	Wejherowo.	W	 rozmowach	
uczestniczyli	również	-	Doradca	–	Pełnomocnik	Wójta	do	
Spraw	Organizacji	Rozwoju	Gminy	dr	Krzysztof	Zabie-
gliński	oraz	Przewodniczący	Komisji	Spraw	Społecznych	
Rady	Gminy	Janusz	Daniszewski.



ANKIETA
Ankieta	jest	anonimowa.	Proszę	wybrać	jeden	wariant	odpowiedzi	i	postawić	przy	nim	krzyżyk.	Ankietę	
proszę	wyciąć	i	dostarczyć	w	wybrane	przez	siebie	miejsce.

1.				Co,	Twoim	zdaniem,	należy	zrobić	z	budynkiem	gminnego	ośrodka	zdrowia?
       
							a)	Przenieść	do	niego	główną	siedzibę	Urzędu	Gminy	 	 ..……

							b)	Sprzedać	 	 	 	 	 	 	 ..……

							c)	Zagospodarować	na	cele	mieszkaniowe	 	 	 ..……

							d)	inne	(jakie)	……………………………………………………………………

								…………………………………………………………………………………..

Moje	sołectwo	to							…………………………………………..
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Oświadczenie Rady Gminy Wejherowo w sprawie celowości 
realizacji i prowadzenia przez Gminę Wejherowo ośrodka 

zdrowia w miejscowości Bolszewo
	 W	 październiku	 2010	 r.	 na	 podstawie	 decyzji	 władz	
poprzedniej	 kadencji,	 rozpoczęta	 została	 budowa	 gmin-
nego	ośrodka	zdrowia	w	miejscowości	Bolszewo.	Wcze-
śniej	Wójt	Gminy	 odmówił	współpracy	w	 tym	 zakresie	
z	 zainteresowanym	 inwestorem	 zewnętrznym.	 Decyzja	 
o	budowie	 i	 prowadzeniu	ośrodka	nie	była	poprzedzona	
badaniem	rynku	pod	kątem	możliwości	zawarcia	kontrak-
tu	z	Narodowym	Funduszem	Zdrowia	w	zakresie	podsta-
wowej	opieki	medycznej.	W	chwili	 obecnej	mieszkańcy	
Gminy	Wejherowo	objęci	są	podstawową	opieką	medycz-
ną	 między	 innymi	 przez	 Niepubliczny	 Zakład	 Opieki	
Zdrowotnej	w	Gościcinie	oraz	Niepubliczny	Zakład	Opie-
ki	Zdrowotnej	„BUKOWA”	w	Wejherowie.
	 Jak	 wynika	 z	 pisma	 NZOZ	 „BUKOWA”	 w	Wejhe-
rowie	 z	 dnia	 18	 lutego	 2011	 r.	NZOZ	planuje	 otworzyć	
nową	 placówkę	 w	 Bolszewie.	 Jej	 otwarcie	 planowane	
jest	na	sierpień	–	wrzesień	br.	Usługi	w	nowym	obiekcie	
świadczone	będą	nieodpłatnie	z	uwagi	na	kontrakt	z	NFZ.	 
W	zakresie	usług	będą	wchodziły:	poradnia	lekarza	inter-
nisty,	pediatry	(dzieci	chore,	zdrowe,	szczepienia),	gabinet	
zabiegowy,	 wizyty	 dokowe,	 kontakt	 z	 pielęgniarką	 śro-
dowiskową,	 kontakt	 z	 położną	 środowiskową,	 programy	
profilaktyczne,	stomatologia,	apteka.
	 Mając	powyższe	na	uwadze	uznaje	 się,	 że	niecelowa	 
i	niezasadna	jest	budowa	gminnego	ośrodka	w	Bolszewie.	
Ponadto	 należy	 przeanalizować	 możliwość	 wykorzysta-
nia	budowanego	obiektu	między	innymi	na	cele	admini-
stracyjno	–	biurowe	pod	kątem	możliwości	przeniesienia	

siedziby	Urzędu	Gminy	Wejherowo	lub	jednostek	organi-
zacyjnych	gminy.	W	chwili	obecnej	Urząd	Gminy	zloka-
lizowany	jest	w	budynku	na	Osiedlu	Przyjaźni	6	w	Wej-
herowie.	Siedziba	Urzędu	zajmuje	dwa	piętra.	Dodatkowo	
wynajmowane	 są	 pomieszczenia	w	 przyziemiu	 budynku	
oraz	na	parterze.	Ponadto	gmina	ponosi	koszty	wynajmo-
wania	pomieszczeń	na	potrzeby	Gminnego	Ośrodka	Po-
mocy	Społecznej	oraz	archiwum.	Docelowo	zasadne	jest,	
aby	 siedziba	 Urzędu	 znajdowała	 się	 w	 jednym	 miejscu	 
i	aby	gmina	nie	ponosiła	kosztów	związanych	z	wynaję-
ciem	pomieszczeń,	które	aktualnie	wynoszą	ok.	165	tys.	zł	
rocznie.	Powyższe	wpłynie	znacząco	na	poprawę	jakości	
obsługi	mieszkańców	gminy.

Oświadczenie przyjęto jednogłośnie podczas V sesji Rady 
Gminy Wejherowo dn. 10 marca 2011 roku.

Od Redakcji:
W związku z kontrowersjami powstałymi wokół za-
gospodarowania budynku ośrodka zdrowia w Bolsze-
wie, zwracamy się do Państwa z prośbą o wypełnienie 
krótkiej ankiety. Zawiera ona warianty możliwego 
przeznaczenia budynku oraz miejsce na własną propo-
zycję. Wypełnione ankiety proszę wyciąć i dostarczyć 
do 15 kwietnia br. sołtysom bądź wrzucić do specjalnej 
urny ustawionej w budynku Urzędu Gminy. Dodatko-
we ankiety będzie można otrzymać również w Urzędzie 
Gminy Wejherowo.



Miejscowość Data-Godz. Miejsce

Gowino 31.03	g.	18.00		 świetlica	OSP
Łężyce 1.04	g.	18.00	 świetlica

(tylko	sprawozdawcze)
Ustarbowo 	4.04	g.18.00 świetlica	w	

Sopieszynie
Sopieszyno 5.04	g.	18.00	 świetlica
Reszki 6.04	g.16.30	 świetlica
Zbychowo 6.04	g.	19.00	 świetlica	OSP
Bieszkowice 7.04	g.	16.30	 ośrodek	Wodnik
Nowy Dwór 
Wejherowski 

7.04	g.	19.00	 Szkoła	Podstawowa
(tylko	sprawozdawcze)

Gniewowo 8.04	g.	18.00 świetlica
Kąpino 11.04	g.	18.00	 sala	konferencyjna	

ZUK
Góra 12.04	g.	18.00	 Szkoła	Podstawowa
Warszkowo 28.04	g.18.00 świetlica
Kniewo 13.04	g.18.00	 świetlica
Orle 14.04	g.	18.00 Szkoła	Podstawowa
Gościcino 15.04	g.	18.00 Szkoła	Podstawowa
Bolszewo 27.04	g.	18.00 Aula	Gimnazjum	

Samorządowego

We	wszystkich	spotkaniach	uczestniczyć	będzie	
Wójt	Gminy	Wejherowo	–	Henryk	Skwarło	oraz	
pracownicy	Urzędu	Gminy	Wejherowo.
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	 Komisja	w	składzie	–	Maciej	Milewski	–	Zastępca	
Wójta	Gminy	Wejherowo,	Janusz	Daniszewski	–	Prze-
wodniczący	Komisji	Spraw	Społecznych	i	Rodziny	oraz	
Urszula	Block	–	Członek	Komisji	Spraw	Społecznych	 
i	 Rodziny	 przyznała	 stypendia	 naukowe	 za	 I	 semestr	
roku	 szkolnego	 2010/11.	 W	 ramach	 zaplanowa-
nych	 środków	 budżetowych,	 przeznaczono	 na	 ten	 cel	 
19.990	zł.

Stypendia	otrzymali:

I.	Szkoły podstawowe 
 • Natalia Wasilke	–	kl.V	SSP	w	Bolszewie	–	średnia	
ocen	6,00

 Dominika Skwarło•  –	kl.	VI	SSP	W	Bolszewie	–		
6,00

 • Michał Wojdylak –	kl.V	SSP	w	Bolszewie	–	6,00
 • Szymon Stankowski –kl.V	SSP	w	Gościcinie	–	
5,60

 • Marta Wojewska –	kl.	VI	SSP	w	Gościcinie	–	5,60
 • Damian Dompke –	kl.	V	SSP	w	Orlu	–	5,60
 • Aleksandra Wysiecka	–	kl.	V	SSP	w	Orlu	-	5,00
 Natalia Płomin•  –	kl.	VI	SSP	w	Gowinie	–	5,40

560	 zł.	 dla	 każdej	 osoby,	 płatne	w	pięciu	 ratach	mie-
sięcznych	w	okresie	od	marca	do	lipca

II. Szkoły gimnazjalne 
(wszystkie	osoby	uczęszczają	do	Gimnazjum	w	Bolsze-
wie)

 •	 Julia Lange –	kl.	III	–	średnia	ocen	–	5,63
 •	 Natalia Pionke –	kl.	III	–	5,38

Stypendia naukowe przyznane!

Terminarz Sprawozdawczo – Wyborczych  
Zebrań Wiejskich Marzec – Kwiecień 2011 

 •	 Wanda Roda	–	kl.	II	–	5,25
 •	 Monika Myszke	–	kl.	II	–	5,25
 •	 Natalia Bagińska	–	kl.	II	–	5,13

790	zł	dla	każdej	osoby,	płatne	w	pięciu	ratach	
miesięcznych	w	okresie	od	marca	do	lipca

III.Szkoły ponadgimnazjalne
 •	 Ewelina Słowy –	kl.	II	Technikum	Chemiczne	w	
Gdyni,	średnia	ocen-	5,00

 •	 Anna Sychowska –	kl.	II	Zespołu	Szkół	
Ogólnokształcących	nr	2	w	Gdyni	–	5,00

 Paweł Chodnicki • –	kl.	I	VI	LO	w	Gdyni	–	4,93
 Marta Czerwionke • –	kl.	II	Technikum	nr	2	w	ZSP	 
nr	3	w	Wejherowie,	-	4,88

 Aneta Fuhrmann • –	kl.	III	IX	LO	w	Gdyni	–	4,85

1000	zł.	dla	każdej	osoby,	płatne	w	pięciu	ratach	mie-
sięcznych	w	okresie	od	marca	do	lipca)

IV.Szkoły wyższe
 •	 Natalia Gruba –	I	rok	MSU,	Uniwersytet	Gdański	
–	Wydział	Chemii,	średnia	ocen	–	5,00

 •	 Laura Szmigielska –III	rok	Gdańska	Wyższa	
Szkoła	Humanistyczna,	Wydział	Pedagogiki	–	4,80

 Marta Trzeciak • –	II	rok	Uniwersytet	Gdański,	
Wydział	Zarządzania	–	4,75

 Krzysztof Majda • –	III	rok	Akademia	Muzyczna	 
w	Gdańsku	–	5,21

 •	 Julianna Styn –	III	rok	Akademia	Muzyczna	 
w	Gdańsku	–	5,04

1200zł.	dla	każdej	osoby,	płatne	w	pięciu	 ratach	mie-
sięcznych	w	okresie	od	marca	do	lipca.
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Kobiety uczyły się Sztuki Kochania!

8 marca w Kniewie Panie w Bolszewie 
bawiły się na całego!

	 Z	okazji	Dnia	Kobiet	ponad	400	kobiet	z	Gminy	Wejherowo	obejrzało	spektakl	pt.”	Sztuka	kochania,	czyli	Sceny	
Miłosne	dla	Dorosłych”	Teatru	Nowego	 ze	Słupska.	Przepełniona	pikanterią	 komedia	wywoływała	 salwy	głośnego	
śmiechu,	które	komponowały	się	z	doskonale	wykonanymi	piosenkami	i	wyjątkowo	zabawnymi	gagami.	Wszystkie	
Panie	opuściły	halę	widowiskowo	-	sportową	w	Bolszewie	w	wyśmienitych	nastrojach.	–	Było	fantastycznie,	dawno	się	
tak	dobrze	nie	bawiłam	–	mówiła	Magdalena	Rompa	z	Góry.	W	imieniu	Wójta	–	Henryka	Skwarło,	wszystkim	Paniom	
życzymy	dużo	zdrowia,	spokoju	i	częstszych	okazji	do	uśmiechu!

Kobiety	z	Kniewa	i	okolicznych	miejscowości	świętowały	
w	remizie	strażackiej.	Z	okazji	przypadającego	w	tym	roku	
w	ostatni	dzień	karnawału	Dnia	Kobiet,	Rada	Sołecka	oraz	
radny	Józef	Pranga	postanowili	uraczyć	wszystkie	Panie	
słodkim	poczęstunkiem	i	zabawą	z	zespołem	muzycznym.	
Podczas	spotkania	zaprezentowany	został	również	pokaz	
makijażu,	po	którym	niektóre	panie	nieznacznie	zmieniły	
swój	wygląd.	Na	zakończenie,	wszystkie	kobiety	otrzyma-
ły	kwiatka.	Pani	sołtys	–	Krystyna	Klawikowska	dziękuje	
sponsorom	za	możliwość	organizacji	imprezy.

	 Wesołym	pląsom		oddawały	się	panie	ze	Stowarzysze-
nia	Emerytów	i	Rencistów	Gminy	Wejherowo.	„Śledziko-
wa”	zabawa	tradycyjnie	zorganizowana	została	w	siedzi-
bie	OSP	w	Bolszewie.		Kobiety	siedząc	w	kręgu,	bawiły	
się	 wypełniając	 polecenia	 animatorki	 Katarzyny	Angel.	
Wymyślne	 gry	 wywołały	 mnóstwo	 uśmiechu	 i	 przypo-
mniały	 okres	 beztroskiego	 dzieciństwa.	 Przy	 zastawio-
nych	słodkościami	stołach,	Wójt	–	Henryk	Skwarło	złożył	
roześmianym	 kobietom	 serdeczne	 życzenia,	 do	 których	
przyłączył	 się	prezes	Stowarzyszenia	–	Tadeusz	Czoska.	
Wszystkie	panie	obdarowane	zostały	także	kwiatkiem	
i	słodyczami.

Figlarne pozy aktorów co rusz 
prowokowały do głośnego śmiechu.

Sztuki uwodzenia kobiety na widowni uczyły 
się od najlepszych!

Wiele Pań przekonało się, że teatr to 
doskonała rozrywka.

Podczas jednej z zabaw,  Panie zgadywały jakim zwierzęciem 
jest osoba stojąca pośrodkuZ ostatnich chwil karnawału skorzystali również Panowie!
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TRZECI FESTYN RODZINNY  
W GOŚCICINIE

Warsztaty 
plastyczne dla 

nauczycieli

Dzieci pokazały, że umieją pięknie recytować
Gminny	Konkurs	Recytatorski	Poezji	i	Prozy	Polskiej	odbył	się	4	mar-
ca	 w	 Samorządowej	 Szkole	 Podstawowej	 w	 Bolszewie.	 Jego	 głów-
nym	 celem	 było	 przede	 wszystkim	 zainteresowanie	 uczniów	 poezją	 
i	prozą	polską.	Uczestnicy	oceniani	byli	w	dwóch	grupach	wiekowych:	
klas	I	-	III	oraz	IV	-	VI.	Ogółem	do	konkursu		przystąpiło	19	uczniów.	
Zmagania	 recytatorów	oceniały	 dwie	 komisje	 konkursowe	 powołane	 
z	nauczycieli	poszczególnych	szkół	uczestniczących	w	konkursie	oraz	
zaproszony	gość.	
	 W	kategorii	klas	młodszych,	komisji	przewodniczył	Instruktor	Te-
atru	Eksperyment	przy	Wejherowskim	Centrum	Kultury	p.	mgr	Woj-
ciech	Rybakowski,	natomiast		w	kategorii	klas	starszych	Pani	mgr	Te-
resa	Mielewczyk,	nauczyciel,	surdopedagog,	animator	kultury,	poetka.
	W	kategorii	klas	I	–	III,	zwyciężył	Maciej	Bartecki	ze	SSP	w	Bolsze-
wie,	na	drugim	miejscu	uplasował	się	Igor	Kohsin	ze	SSP	w	Gościci-
nie,	natomiast	III	miejsce	przypadło	w	udziale	Marcie	Rossman	ze	SSP	 
w	Orlu.	Wyróżnienie	otrzymali	Kamila	Damps	ze	SSP	w	Gościcinie	
oraz	Błażej	Wysiecki	ze	SSP	w	Orlu.

	 W	 gościcińskiej	 podstawówce	 odbył	 się	 Trzeci	 Festyn	 Rodzinny	
zorganizowany	przez	Dyrekcję,	Radę	Rodziców	oraz	Nauczycieli.	Tym	
razem	 tematem	 przewodnim	 było	 promowanie	 ekologicznego	 stylu	
życia.	 	Ogromną	atrakcją	okazał	się	 turniej	 rodzinny.	W	trakcie	kon-
kurencji,	 rodziny	wykazały	się	dobrą	współpracą,	niezłą	sprawnością	
fizyczną	oraz	sporą	wiedzą	dotyczącą	ochrony	przyrody.	Rodzice	wraz	
z	dziećmi	musieli	między	innymi:	poprawnie	posegregować	śmieci,	za-
znaczyć	na	mapie	parki	narodowe,	zbudować	jogurtowy	zamek	i		poko-
nać	wyznaczoną	trasę	ekologicznym	pojazdem.	Przez	cały	czas	trwania	
festynu	wszyscy	uczniowie	z	opiekunami	mogli	 skorzystać	z	najróż-
niejszych	 atrakcji	 przygotowanych	 na	 terenie	 szkoły.	Wielkim	 zain-
teresowaniem	cieszyły	 się	przede	wszystkim:	punkt	zdrowia,	 sklepik	 
z	jesiennymi,	domowymi	przetworami	oraz	dietetyczna	kawiarenka.	
	 W	 szkolnej	 stołówce	 każdy	 mógł	 poznać	 ulubione	 zwierzątka	
uczniów	 Samorządowej	 Szkoły	 Podstawowej	 w	 Gościcinie.	 Jednym	 
z	ważniejszych	punktów	programu	był	finał	szkolnego	konkursu	„Mam	
talent”,	który	bezkonkurencyjnie	wygrała	Wiktoria	Kunath	z	klasy	III	
a.	W	czasie	trzeciego	Festynu	Rodzinnego	wręczono	także	nagrody	w	
konkursie	ekologicznym	„Ratujmy	naszą	Ziemię”.	Jego	zwycięzcą	zo-

stał	Kacper	Seroczyński	
z	 kl.	 VI	 b.,	 natomiast	
przyrodniczym	 omni-
busem	 szkoły	ogłoszo-
no	 Jakuba	Łączyńskie-
go	 z	 kl.	 IV	 a.	 Festyn	
Rodzinny	 cieszył	 się	
ogromnym	 zaintereso-
waniem	 mieszkańców	
Gościcina.

	 24.02.2011	 roku	 w	 Samorządowym	
Gimnazjum	im.	Jana	Pawła	II	w	Bolszewie,	
odbyły	się	warsztaty	plastyczne	dla	nauczy-
cieli	 ze	 szkół	 podstawowych,	 gimnazjum	
i	 przedszkola	 z	 terenu	 gminy	Wejherowo.	
Tematem	warsztatów	było	 zapoznanie	 na-
uczycieli	z	nowa	techniką		plastyczną		-	Qu-
illingu.	
	 Quillingu	 to	 forma	 papieroplastyki	 po-
legająca	 na	 wykonywaniu	 przedmiotów	
ozdobnych	 przy	 użyciu	 papierowych	 pa-
sków	 odpowiednio	 uformowanych	 i	 skle-
janych	 ze	 sobą,	 bądź	 przyklejanych	 na	
ozdobne	 papiery	 podkładowe.	 W	 ramach	
tej	techniki	najczęściej	wykonuje	się	różno-
rakie	ozdoby	bądź	kartki	okolicznościowe.
	 	 	 	 	 	(br)

Młodzi recytatorzy podczas występu dali z siebie 
wszystko

Przyrodniczy omnibus – Jakub Łączyński 
odbiera nagrodę od pani dyrektor

	 W	kategorii	klas	IV	-	VI,	I	miejsce	zajęła	
Joanna	Kożyczkowska	ze	SSP	w	Gościcinie,	
II	miejsce	Paulina	Angel	ze	SSP		w	Bolsze-
wie,	natomiast	 III	miejsce	 	przypadło	Alek-
sandrze	Wysieckiej	ze	SSP	w	Orlu.	Przyzna-
no	również	wyróżnienie	Mai	Stefaniszyn	ze	
SSP	w	Bolszewie.

Panie prezentują owoce warsztatowej pracy
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	 16	marca	w	sali	obrad	Urzędu	Gminy	Wejherowo	od-
było	się	pierwsze	posiedzenie	Młodzieżowej	Rady	Gminy.	
Poza	członkami	Rady,	wzięli	w	nim	udział	-	Przewodni-
czący	Rady	Gminy	–	Hubert	Toma,	Wójt	Henryk	Skwarło	
oraz	 dr	 Krzysztof	 Zabiegliński.	 Najważniejszymi	 punk-
tami	 obrad	 było	 złożenie	 uroczystego	 ślubowania	 przez	
członków	 Rady	 oraz	 powołanie	 prezydium,	 w	 którym	
stanowisko	 przewodniczącego	 objął	 Tomasz	Wykowski,	
natomiast	wiceprzewodniczącymi	zostali:	Kacper	Daszke	
oraz	Magdalena	Wrosz.	Ponadto	radni	przyjęli	harmono-

Rozmawiamy kapelmistrzem Orkiestry Dętej 
Gminy Wejherowo – Henrykiem Kornackim

Kiedy zaczęła się Pańska przygoda z muzy-
ką?

Z	 muzyką	 związany	 jestem	 całe	 życie.	 Pasji	
gry	 zaraziłem	 się	 od	 brata	 –	 skrzypka.	 Bar-
dzo	 szybko	 sam	 sięgnąłem	 po	 trąbkę,	 potem	
nauczyłem	 się	 grać	 na	 saksofonie.	 Graliśmy	
razem	 bardzo	 dużo,	 także	 na	 zabawach.	 Na-
stępnie	 wstąpiłem	 do	 wojska,	 gdzie	 również	
–	 najpierw	 grałem	 w	 zespole	 kameralnym,	 
a	z	biegiem	lat,	już	po	zakończeniu	obowiązko-
wej	 służby,	 zostałem	 kapelmistrzem	 tamtejszej	
orkiestry.	Jednocześnie	podjąłem	naukę	w	szkole	
muzycznej.

W Pana karierze było także kilka orkiestr cywilnych…

Od	1972	r.,	za	przyzwoleniem	moich	przełożonych,	rozpo-
cząłem	współpracę	z	orkiestrą	szkoły	Muzycznej	w	Gdań-
sku	–	Oruni.	Niedługo	przed	przejściem	na	emeryturę	obją-
łem	również	funkcję	dyrygenta	orkiestry	Zakładu	Produkcji	
Porcelany	 –	Lubiana.	W	1988	 r.	 przeprowadziłem	 się	 do	
Rumi	–	Janowa.	Niedługo	potem	dostałem	propozycję	obję-
cia	funkcji	dyrygenta		wejherowskiej	Szkoły	Muzycznej.	Od	
1992	r.	prowadziłem	również	orkiestrę	Elektrowni	Jądrowej	
w	Żarnowcu,	jednak	po	podjęciu	decyzji	o	zaprzestaniu	jej	
budowy,	zespół	ten	rozpadł	się.	I	tu	dochodzimy	do	momen-
tu	rozpoczęcia	działalności	orkiestry	w	Bolszewie.

W jakich okolicznościach powstała orkiestra Gminy 
Wejherowo?

Pierwsze uchwały 
Młodzieżowej 
Rady Gminy

Grają nam już 20 lat!

Wszystkie uchwały przyjmowane były jednomyślnie

gram	prac	na	rok	2011.	W	najbliższym	czasie	młodzież	za-
mierza	ogłosić	konkurs	na	logo	Rady	oraz	zorganizować	
prelekcję	dotyczącą	negatywnych	skutków	palenia	tytoniu	
oraz	spożywania	alkoholu.	Młodzieżowa	Rada	pełnić	bę-
dzie	 	 rolę	 opiniodawczą,	 wnioskodawczą	 oraz	 doradczą	 
w	 sprawach	 dotyczących	młodzieży	Gminy	Wejherowo.	
Jej	pierwsza	kadencja	obejmuje	okres	do	12	miesięcy.	

Zgłosiła	 się	 do	mnie	 grupa	 prawdziwych	 zapaleńców	 –	
członków	 byłej	 orkiestry	 elektrowni,	 którzy	 za	 wszelką	
cenę	chcieli	grać	w	zespole.	Między	innymi	był	to	Fran-
ciszek	 Zblewski	 oraz	 Kazimierz	 Milewski.	 Kibicował	
im	 również	 ówczesny	 proboszcz	 parafii	 w	 Bolszewie	 –	
Władysław	Klonowski.	 Swoim	uporem	doprowadzili	 do	
zawiązania,	 wątłych	 jeszcze,	 struktur	 zespołu.	 Szybko	
jednak	zebrali	 innych	muzyków	i	 tak	wiosną	1991	r.	za-
graliśmy	pierwszy	raz	z	okazji	Wielkanocy,	 jeszcze	jako	
orkiestra	parafialna.

Nie był Pan zaskoczony tak szybkim obrotem sprawy?

Nie	mogłem	im	odmówić.	Zresztą	chciałem	z	nimi	praco-
wać.	Byli	bardzo	zdeterminowani	i	pełni	chęci	do	muzyko-
wania,	a	ja	nie	mogę	przejść	obojętnie	wobec	prawdziwej	
miłości	do	muzyki.	To	byli	amatorzy,	ale	chcieli	się	uczyć.	

Henryk Kornacki (po lewej) i Kazimierz Milewski.
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Przychodzili	na	próby	orkiestry	szkoły	muzycznej,	której	
jeszcze	przewodziłem,	przyglądali	się,	prosili	o	indywidu-
alne	lekcje.	Ich	zapał	pobudzał	mnie	do	pracy!

Kiedy orkiestra zaczęła oficjalnie reprezentować Gmi-
nę Wejherowo?

Na	 wniosek	 Zarządu	 Orkiestry,	 wobec	 wydanej	 zgody	
Wójta	i	Radnych	Gminy	Wejherowo	w	roku	1993	orkie-
stra	przeszła	pod	opiekę	Urzędu	Gminy	Wejherowo.
Dużo	 zawdzięczamy	 panu	Norbertowi	 Damaszke,	 który	
od	początku	wiernie	nam	kibicował	 i	wspierał.	Również	
kolejne	władze	o	nas	nie	zapominały.	Dzięki	nim	dostali-
śmy	stroje	oraz	instrumenty,	które	cały	czas	są	intensyw-
nie	eksploatowane.

Na początku zespół liczył ok. 10 osób. Jak przez te 
wszystkie lata kształtował się skład orkiestry?

Zespół	rozrastał	się	bardzo	szybko.	Powstała	silna	grupa,	
naprawdę	dobrych	muzyków.	Jednak	tak	to	już	jest	-	or-
kiestra	 swoje,	 a	 życie	 swoje	 i	 kolejni	 orkiestranci	 szyb-
ko	nas	opuszczali.	Praca,	rodzina,	przeprowadzka	zabra-
ły	 nam	wielu	muzyków.	 Dlatego	 tak	 ważna	 jest	 rotacja	 
i	wstępowanie	nowych	uczniów.	Co	prawda	co	jakiś	czas	
pojawiają	 się	nowe	osoby,	 jednak	z	 roku	na	 rok	 jest	 ich	
coraz	mniej	i	obawiam	się,	że	niedługo	po	prostu	nie	będę	
miał	 z	 kim	 grać.	 Szkoła	 muzyczna	 ma	 swoją	 orkiestrę	 
i	to	tam,	a	nie	u	nas	gra	większość	uczniów,	chociaż	mamy	

w	swoich	szeregach	również	młodzież	stamtąd.	Nazywam	
ich	 ...moimi	Aniołami.	 Jestem	wdzięczny	 każdemu,	 kto	
postanowi	z	nami	trochę	pomuzykować.

Przez 20 lat pracuje Pan w orkiestrze sam?

Jakoś	dotychczas	udawało	mi	się	wszystko	zorganizować.	
Od	niedawna	mam	jednak	pomocników,	m.in.	Pan	Tomasz	
Winczewski,	 który	 jest	 naszym	 menedżerem.	 Zajął	 się	
również	 nauką	 gry	 na	 niektórych	 instrumentach.	 Jestem	
mu	szczerze	wdzięczny	za	pomoc.

Czy poza próbami, występami i wyjazdami, orkiestra 
ma swoje „prywatne” życie?

Oczywiście.	W	orkiestrze	żyjemy	właściwie	jak	rodzina.	
Grywamy	dla	naszych	członków	biorących	ślub,	organi-
zujemy	 imprezy,	 jak	 chociażby	 ostatnio	 –	 jubileuszową	
potańcówkę.	Poza	tym	są	wieczorki	i	różnorodne	spotka-
nia.	Takie	wydarzenia	integrują,	co	owocuje	jeszcze	lep-
szą	współpracą!

Czego można życzyć Panu z okazji 20. lecia?

Żeby	orkiestra	trwała,	rozwijała	się	i	żebym	jeszcze	długo	
miał	z	kim	grać	i	kogo	uczyć.	I	może	nowych	instrumen-
tów…

Dziękuję za rozmowę.

	 Orkiestra	 Dęta	Gminy	Wejherowo	 powstała	 z	 ini-
cjatywy	Proboszcza	Władysława	Klonowskiego,	Rad-
nych	Parafii	Bolszewo	oraz	najstarszych	jej	członków	
–	 Franciszka	 Zblewskiego,	 Kazimierza	 Milewskiego,	
Floriana	Klinkosza	i	Józefa	Kobierzyńskiego.	W	1991	
roku	kapelmistrzem	został	Henryk	Kornacki.	Funkcję	
tę	 pełni	 do	 dziś.	 Obecnie	 orkiestra	 propaguje	 muzy-
kę	 sakralną	 i	 świecką.	Występuje	 na	 różnych	uroczy-
stościach	 kościelnych	 i	 koncertach	muzyki	 świeckiej,	
przeciętnie	od	30	do	40	razy	w	roku.
Sukcesy:

	 I	miejsce	na	Wojewódzkim	Konkursie	Orkiestr	Dę-•	
tych	Straży	Pożarnej	w	Kartuzach	(1999	r.)
	wyróżnienie	na	Festiwalu	Orkiestr	Dętych	w	Zble-•	
wie	(2000	r.)
	Puchar	prezydenta	Miasta	Chełmna	•	

	 Z	okazji	15.	lecia	swojej	działalności	wszyscy	człon-
kowie	otrzymali	od	Rady	Gminy	Wejherowo	dyplomy	
uznania	 za	 działalność	 kulturalną,	 natomiast	 Kapel-
mistrz	otrzymał	„Statuetkę	Gryfa	Kaszubskiego”.
Dziś	 orkiestra	 liczy	 około	 30	 członków,	 składa	 się	 
z	sekcji:

	 Instrumentów	dętych	drewnianych,	w	skład	której	1.	
wchodzą:	 flet,	 klarnet,	 saksofon	 altowy,	 saksofon	
tenorowy,	saksofon	barytonowy.
	Instrumentów	 dętych	 blaszanych:	 trąbka,	 saxhorn	2.	
tenorowy,	saxhorn	barytonowy,	puzon,	tuba.
	 Instrumentów	 perkusyjnych:	 zestaw	 perkusyjny,	3.	
werbel,	czynele,	bęben. Próby to czas ciężkiej pracy i integracji

ORKIESTRA  
DĘTA 

GMINY WEJHEROWO
 Zaprasza dzieci i młodzież do nauki gry na instru-

mentach dętych: klarnet, saksofon, trąbka, puzon  
i inne.Próby orkiestry odbywają się we wtorki i czwartki 

o godz. 18:00 w plebanii parafii Wniebowzięcia NMP 
w Bolszewie przy ulicy Stanisława Konarskiego 1. 

Dodatkowych informacji udziela kapelmistrz 
orkiestry pod numerem telefonu 

- 606 385 760.
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Izydor Gulgowski bliższy
gimnazjalistom z Bolszewa

REDAKTORZY GIMNEWS’A O WARSZTATACH 
FOTOGRAFICZNO – FILMOWYCH

	 W	Bibliotece	Publicznej	Gminy	Wejherowo	im.	Alek-
sandra	Labudy	w	Bolszewie	miał	miejsce	wykład	pt.	„Izy-
dor	 Gulgowski	 o	 Kaszubach”,	 który	 wygłosił	 prof.	 zw.	
dr	hab.	Tadeusz	Linkner.	Wykładu	wysłuchali	uczniowie	 
z	klas	IIc	i	IIf	Samorządowego	Gimnazjum	im.	Jana	Pawła	
II	w	Bolszewie	pod	opieką	Eugenii	Laskowskiej	i	Krysty-
ny	Gelo.
Nauczycieli,	 uczniów	 i	 prelegenta	 przywitała	 Janina	
Borchmann	-	dyrektor	bolszewskiej	książnicy.	Następnie	
głos	zabrał	prof.	Tadeusz	Linkner,	który	przybliżył	słucha-
czom	 sylwetkę	 oraz	 działalność	 Izydora	 Gulgowskiego.	
Urodził	 się	on	4	kwietnia	1874	 r.	w	 Iwiczne.	Pasją	 jego	
życia	 była	 etnografia.	 Zbierał	 zabytki	 kultury	 material-
nej,	 spisywał	 znajdujące	 się	 w	 obiegu	 legendy,	 baśnie,	
pieśni,	odtwarzał	obrzędy	 i	obyczaje	kaszubskie.	Teodo-
ra	i	Izydor	Gulgowscy	utworzyli	muzeum	kaszubskie	we	
Wdzydzach,	gdzie	gromadzono	i	eksponowano	narzędzia	
rolnicze,	 rybackie,	 codziennego	 użytku,	 meble,	 obrazy	 
i	hafty.	W	1919	r.	organizował	na	Kaszubach	Towarzystwo	
Popierania	Przemysłu	Ludowego,	a	we	Wdzydzach	szko-
łę	tkacką	i	sztuki	ludowej.	W	Kościerzynie	założył	szko-
łę	 gospodarczo-przemysłową.	 Izydor	 Gulgowski	 umiera	 

	 Robić	zdjęcia	każdy	może.	Czasem	trochę	lepiej,	a	cza-
sem	trochę	gorzej.	Grupa	uczniów	Samorządowego	Gim-
nazjum	w	Bolszewie	pod	opieką	p.	Katarzyny	Smentoch,	
postanowiła	 udoskonalić	 się	 w	 dziedzinie	 fotografii,	 po-
przez	udział	w	warsztatach	fotograficzno	–	filmowych	pod	
przewodnictwem	Pana	Leszka	Spigarskiego	–	wieloletnie-
go	kronikarza	Kalwarii	Wejherowskiej,	artysty,	fotografika,	
byłego	fotografa	„Dziennika	Bałtyckiego”	i	korespondenta	
terenowego	 ,,Głosu	Wybrzeża”.	Bardzo	 chętnie	 odpowie-
dzieliśmy	na	zaproszenie	Pani	Janiny	Borchman,	Dyrektora	
Gminnej	Biblioteki	Publicznej	w	Bolszewie	i	w	ciągu	kil-
ku	 spotkań	 poznawaliśmy	 świat	 profesjonalnej	 fotografii.	
Na	 samym	 początku	 cofnęliśmy	 się	w	 czasie,	 by	 poznać	
najdalszą	historię	fotografii.	Mieliśmy	okazję	obejrzeć	naj-
ciekawsze	okazy	aparatów	–	od	słynnej	rosyjskiej	Smieny	
do	Practicy	czy	Pentaconu	six	TL.	Gdy	przyswoiliśmy	nie-
co	historii,	 zajęliśmy	się	 fotografią	od	 strony	 technicznej,	
czyli	poznawaliśmy	podstawowe	pojęcia	i	zasady	robienia	
dobrych	zdjęć.	Ponadto	nasz	wykładowca	fachowo	ocenił	
naszą	gazetkę	pod	względem	rozmieszczenia	tekstu,	zdjęć	
oraz	 ich	 jakości	 oraz	 zgodził	 się	 obejrzeć	 i	 ocenić	 nasze	
redakcyjne	 dzieło	 –	 filmik,	 który	 otrzymał	 wyróżnienie	 
w	 Ogólnopolskim	 Konkursie	 Junior	 Media	 „Pokaż	 nam	
swoją	 redakcję”	 –	 udzielił	 nam	kilku	 rad,	wskazówek	do	

22	września	1925	r.	 i	został	pochowany	we	Wdzydzach.	
Na	zakończenie	wykładu	prof.	T.	Linkner	odczytał	słucha-
czom	przysłowia	 kaszubskie,	 które	 zebrał	 I.	Gulgowski.	
W	 podziękowaniu	 za	 interesujący	 wykład	 gimnazjaliści	
wręczyli	prof.	Linknerowi	bukiet	kwiatów,	a	pracownicy	
biblioteki	upominki	książkowe.	
	 	 	 	 	 	 (jb	i	bw)

Uczniowie z zaciekawienie słuchali interesującego wykładu

dalszej	pracy	w	tym	kierunku.	Znalazł	się	oczywiście	czas	
na	pytania,	nurtujące	młodych	pasjonatów	fotografii	i	pokaz	
ujęć,	którymi	my	redaktorzy	możemy	się	poszczycić.
Nasi	 gimnazjaliści	 bardzo	 chętnie	 poszerzają	 swoją	 wie-
dzę	w	różnych	dziedzinach,	dlatego	te	warsztaty	są	dla	nas	
ogromną	przyjemnością	i	z	pewnością	przyniosą	nam	po-
żytek.	

Jak się okazało, robienie zdjęć 
to nie taka prosta sprawa…

Od teorii do praktyki robienia 
zdjęć jest zazwyczaj długa droga.

Uczestnicy warsztatów zadawali 
specjaliście bardzo dużo pytań
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O gościcińskiej fabryce mebli nieco inaczej
	 Dlaczego	gościcińska	fabryka	mebli	w	ogóle	powstała?	
W	 międzywojennych	 źródłach	 znajduje	 się	 zaskakująco	
prosta	odpowiedź	na	tak	zadane	pytanie.	Oto	fragment	spra-
wozdania	zarządu	fabryki	z	1924	roku,	przygotowywanego	
na	walne	zebranie	akcjonariuszy:	„Fabryka	krzeseł	w	Go-
ścicinie,	została	założona,	swego	czasu	przedewszystkiem	
w	 tym	 celu,	 ażeby	 robotnikom,	 zamieszkującym	 ubogą	 
w	przemysł	prowincję,	zdanych	przedewszystkiem	na	pra-
cę	 rolną	dać	 rentowniejsze	zatrudnienie.”	Stwierdzenie	 to	
wzmocniono	jeszcze	opisem	działań	władz	fabryki,	mają-
cych	na	celu	poprawę	warunków	życia	podległych	im	ro-
botników	i	pozostałej	część	lokalnej	społeczności:	„Oprócz	
ogólnych	trosk	o	naszych	robotników,	staraliśmy	się	zawsze	
naszemu	zespołowi	pracowników,	dać	dostateczne,	w	gra-
nicach	możliwych	zarobki,	przez	kupno	roli,	daliśmy	moż-
ność	uprawy	kartofli,	jak	również	przez	urządzenie	piekarni,	
rzeźni	i	konsumu	[rodzaj	sklepu-	dop.	B.B.]	możność	uzy-
skania	po	cenach	umiarkowanych	środków	spożywczych.	
Urządzenie	własnej	dwuklasowej	szkoły	na	naszej	Kolonji	
robotniczej,	daje	już	jak	najlepsze	wyniki.”	Prawda,	że	od-
powiedź	jest	tak	prosta,	iż	wydaje	się	nie	do	końca	prawdzi-
wa,	nieco	propagandowa.
	 Nawet	 przyjmując,	 że	 osiągnięcia	 fabryki	 w	 dbałości	
o	swoich	 robotników	i	pozostałą	część	mieszkańców	Go-
ścicina	były	znaczne-	chociaż	na	pewno	pojawiały	się	też	
przypadki	ich	wykorzystywania	i	nieludzkiego	traktowania	
-	przyczyny	powstania	fabryki	były	bardziej	zróżnicowane.	
Świadczy	również	o	tym	pełen	kontekst	powyższych	cyta-
tów.	Był	 to	 jedyny	przypadek,	że	w	sprawozdaniu	przed-
stawianym	w	okresie	międzywojennym	na	zebraniu	akcjo-
nariuszy,	ujęto-	oprócz	suchych	cyfr	i	omówienia	kondycji	
gospodarczej	 przedsiębiorstwa-	 także	 opis	 działań	 podej-
mowanych	na	 rzecz	ogółu	miejscowej	społeczności.	Zna-
mienne,	że	uczyniono	to	akurat	w	1924	roku,	by	bardziej	
wytłumaczyć	 się,	 dlaczego	 nie	 została	 wtedy	 wypłacona	
akcjonariuszom	 dywidenda.	 Innymi	 słowy:	 zarząd	 chciał	
między	innymi	w	ten	sposób	bardziej	uzasadnić	wobec	wła-
ścicieli	fabryki,	czemu	nie	osiągnęła	ona	zysku.
	 Trudno	o	bardziej	wymowny	dowód	na	to,	że	ważniej-
szą	przyczyną	powstania	fabryki	była	chęć	zysku	ze	strony	

jej	właścicieli,	a	działania	opisane	w	sprawozdaniu	z	1924	
roku	stanowiły	jedynie	otoczkę	głównego	zadania	fabryki.
Warto	 też	 zauważyć,	 że	 oczywista	 jest	 nieprawdziwość	
poglądu,	iż	założenie	fabryki	miało	przede	wszystkim	po-
prawić	warunki	bytowe	miejscowej	społeczności.	Jak	sami	
autorzy	 sprawozdania	 przyznają,	 ściągnięto	 do	 niej	 także	
robotników	ze	środkowych	Niemiec,	siłą	rzeczy	mających	
wpływ	na	zmianę	stosunków	narodowościowych	w	Gości-
cinie	 i	 sąsiednich	 miejscowościach,	 poprzez	 zwiększenie	
liczebności	 ludności	 niemieckiej.	Tak	więc	 powstanie	 fa-
bryki	było	 również	niewątpliwie	częścią	 aktualnej	polity-
ki	narodowościowej	w	państwie	niemieckim,	zmierzającej	
chociażby	 do	 integracji	 wschodnich	 prowincji	 ówczesnej	
Rzeszy	(w	tym	terenów	powiatu	wejherowskiego)	
z	dawnymi,	rdzennymi	ziemiami	niemieckimi.
	 Wzajemne	 przenikanie	 się	 czynników	 gospodarczych	
i	polityczno	–	narodowościowych	w	dziejach	fabryki	i	 jej	
rozwoju	jest	jednym	z	najciekawszych,	fascynujących	i	nie-
jednoznacznych	zagadnień,	o	czym	będzie	mowa	w	kolej-
nym	odcinku	cyklu.

   Bogusław Breza

ZAPROSZENIE
	 W	związku	z	obchodami	Miesiąca	Pamięci	Narodo-
wej,	Wójt	Gminy	Wejherowo	zaprasza	mieszkańców		
na	 uroczystość	 religijno-patriotyczną	 ku	 czci	 ofiar	
II	wojny	światowej	–	pomordowanych	w	1939	roku	 
w	lesie	Piaśnickicim.	Obchody	odbędą	się	9	kwietnia	
o	godz.	10.00	przy	pomniku	głównym.

W programie:
10.00	–	przyjęcie	meldunku	przez	Dowódcę	

Garnizonu	od	dowódcy	kompanii	honorowej;
10.02	–	wciągnięcie	flagi	państwowej	na	

maszt	(wojsko)	przy	dźwiękach	hymnu	
państwowego	(	Orkiestra	Dęta	Gminy	
Wejherowo);

10.05	–	powitanie	uczestników	i	okolicznościowe	
wystąpienie	–	Wójt	Gminy	Wejherowo;

10.15	–	Gaude	Mater	(Orkiestra	Dęta	Gminy	
Wejherowo);

10.18	–	nabożeństwo	–	ks.	kapelan	kmdr	ppor.	
Wojciech	Szerszeń;

10.35	–	część	artystyczna	–	młodzież	
Samorządowego	Gimnazjum	w	Bolszewie;

10.45	–	apel	poległych;
10.50	–	salwa	honorowa	–	Kompania	Honorowa
10.53	–	składanie	wieńców	i	wiązanek	kwiatów	

przez	delegacje;
11.00	–	„Boże	coś	Polskę”	–	pieśń	na	zakończenie.

Gościcińska fabryka mebli widziana z lotu ptaka
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Sukces za sukcesem szczypiornistów 
z Bolszewa!

Turniej Halowej Piłki Nożnej Oldbojów

	 10	najlepszych	drużyn	dziewcząt	i	chłopców	z	całego	
powiatu	 wejherowskiego	 wzięło	 udział	 w	 Powiatowych	
Mistrzostwach	 Piłki	 Ręcznej.	 Zawody	 odbywały	 się	 od	 
1	do	4	marca	w	Gminnym	Ośrodku	Promocji	Sportu	i	Re-
kreacji	w	Bolszewie.	
	 Zespoły	 grały	 w	 systemie	 „każdy	 z	 każdym”,	 
2	x	10	min.	Szybkie	mecze	oraz	możliwość	konfrontacji	
ze	wszystkimi	zespołami,	wywołało	mnóstwo	emocji.	Gra	
była	bowiem	o	wysoką	stawkę	-	najlepsze	zespoły	awan-

	 20	lutego	w	sali	widowiskowo	-	sportowej	w	Bolszewie	
odbył	się	Trzeci	Turniej	Piłki	Nożnej	Halowej	Oldbojów	 
z	okazji	91.	rocznicy	zaślubin	Polski	z	morzem.	
	 Po	 raz	kolejny	honorowy	patronat	objął	 nad	nim	po-
seł	Kazimierz	Plocke.	Do	zawodów	zgłosiło	się	7	drużyn	 
z	powiatów	puckiego	i		wejherowskiego,	które	podzielono	
na	dwie	grupy.	W	pierwszej	znalazło	się:	Władysławowo	
I,	Sychowo,	Hel	i	Bolszewo.	W	drugiej	Władysławowo	II,	
Pucki		Amator	Gościcino.	W	tak	wyznaczonych	składach	
grano	systemem	„każdym	z	każdym”.	
Następnie	 dwa	 najlepsze	 zespoły	 
z	każdej	z	grup	walczyły	w	półfinałach.	
W	 pierwszym	 meczu	 	 półfinałowym	
Hel	 pokonał	 Władysławowo	 II	 1:0.	 
W	drugim	Amator	Gościcino	zremiso-
wał	0:0	z	Sychowem.	W	rzutach	kar-
nych	 3:2	 wygrało	 Sychowo.	 Trzecie	
miejsce	 turnieju	 wywalczyło	 Włady-
sławowo	II,	wygrywając	2:1	z	Amato-
rem.	
	 W	finale	Sychowo	wygrało	z	Helem	
1:0.	Najlepszym	bramkarzem	turnieju	
został	Aleksander	Kaczyński	z	Włady-
sławowa	II,	zaś	najlepszym	strzelcem	
Bartłomiej	Konkel	z	Władysławowa	I.	

Ciężka praca i doskonałe zgranie doprowadziły dziewczyny do 
dwóch zwycięstw!

Dobra zabawa a nie nagrody były tego dnia najważniejsze!

Odpowiednia strategia i skupienie to klucz do sukcesu.

Nagrody	w	turnieju	ufundowali	poseł	Kazimierz	Plocke,	
Starorsta	Pucki,	Starosta	Wejherowski,	Rada	Gminy	i	Wójt	
Gminy	Wejherowo	oraz	firmy	 z	Bolszewa:	Mark-Metal,	
Tomet,	Piekarnia	Jaś,	Masarnia	Sobolski	oraz	Jerzy	Groth.	
Turniej	zorganizowali	Bolszewianka	Bolszewo,	GOPSiR	
oraz	Rada	Sportu	Gminy	Wejherowo.W	przerwie	pomię-
dzy	 rozgrywkami,	 kapitanowie	 drużyn	 spotkali	 się,	 aby	
ustalić	harmonogram	spotkań	ligowych	oldbojów,	których	
rozpoczęcie	planuje	się	już	niedługo.

sowały	do	etapu	wojewódzkiego.	Zarówno	wśród	dziew-
cząt	 jak	 i	chłopców	laur	zwycięstwa	przypadł	drużynom	
z	…Bolszewa!	W	 doskonałym	 stylu	 wygrywali	 kolejne	
mecze,	 aby	 tydzień	 później	 zmierzyć	 się	 z	 najlepszymi,	
również	w	hali	GOPSiR	–u.
	 Na	szczeblu	wojewódzkim	drużyna	dziewcząt	ponow-
nie	stanęła	na	najwyższym	miejscu	podium.	Chłopcy	zajęli	
drugie	miejsce.	Obydwu	zespołom	gratulujemy	sukcesów	
oraz	życzymy	wielu	kolejnych	zwycięstw!
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Pokaż jak gotujesz!
W	tym	numerze	prezentujemy	przepis	Pani Bożeny Holk 
z	Nowego	Dworu	Wejherowskiego

ZAPIEKANKA	ZIEMNIACZANA

Składniki:
Ziemniaki ugotowane w mundurkach - 1 kg, ser żółty, 
Masa czosnkowa:kilka	 ząbków	 czosnku,	 zioła	 prowan-
salskie,	masło,	sól	do	smaku.

Sposób wykonania:
Składniki	 masy	 czosnkowej	
zagnieść	i	zamrozić.	Ziemnia-
ki	obrać,	pokroić	na	plastry	 i	
rozłożyć	w	 naczyniu	 żarood-
pornym.	Na	ziemniaki	zetrzeć	
na	tarce	masę	czosnkową	oraz	
ser.	 Wszystko	 zapiec	 w	 pie-
karniku. Gotowanie to największa 

pasja pani Bożeny

Testament pisajka
Czedë	ju	w	kùńcu	ùmrzã-	spôlta	gnôtë	mòje.
Przë	hëcë	ti	niech	sã	jaczi	zzëbłi	ògrzeje...
Za	dëtczi,	co	na	pògrzéb	bëłë	szpórowóné
Kùpta	co	mòcniészégò.	Proch	mój	schòwta	w	zbónie...

Ò	pòrénkù	niech	wińdze	człowiek	sprawiedlëwi
Z	ùrną,	na	górã,	z	Fópczi	néżką	i	tak	pòwié:
Lecë,	niech	cã	wiater	ùniese	midzë	blónë!
I	dmùchnie,	i	pòrwie	pò	zôrenkù	nad	klónë,

Nad	chójczi,	i	danë,	i	brzadowé	drzéwiãta.
Jô	w	dôkã	sã	zmienia,	jakno	noc	cemnô	bãdã
Wmiknã	do	mùsków,	serców,	płëców	i	wątrobë
A	krzëczec	mdã:	-	Lëdze!	Kòżdi	z	was	mô	mie	w	so-
bie!

Kòżdëchnym	dzélëkã	niesc	bãdã	zawòłanié,
Co	zwònã	rozbrzëmieje,	zbùdzy	swiata	spanié:
Dze	jesta,	Kaszëbi!		Czë	chtos	sã	taczi	trafi,
Co	jãzëk	nasz	rodny	we	wsy	swi,	czë	w	parafii

Ùczestnic	rozmieje!	Z	dzôtkama	rozpòwiôdô
I	pisze	pò	kaszëbskù:	czë	starëszk,	czë	młodô?!
Dze	jesta,	co	arastné	nadbôłtowé	gónë
Zaséwôta	słowã.	Wiele	was	je-	mëliónë?

I	zazdrzã	zabôczlëwim	w	wëstraszoné	òczë.
Tósz	zaszczekô,	zawëje	a	kòt	zacznie	bleczec.
Stanie	kóń	i	nie	dô	do	przódkù	ani	krokù.
Wëschną	zdrzódła,	rzéczi	a	kam	nabierze	sokù...

Ptôch,	co	w	lëfce	pòjudżi	nigdë	nie	znôł	kùńca
Z	toczkã	w	pich	sã	skrëje,	tak	dalekò	òd	słuńca..
Wstrzimiã	czas,	sekùndóm	cãżôr	wiecznoscë	nadóm
Póczi	nie	ùczëjã	te	głosu,	co	brzmi	słabò:

Tu	jô	jem,	Kaszëba...	Jesz	wcyg	Kaszëbskô	żëje...
Pòdług	 słów	 twëch	 jesmë,	 chòc	 sã	 w	 twôrz	 chto	
wësmieje-
Dërchómë	na	ti	zemi	kòrzeniama	wrosłi
Hewò	më,	òd	wieków.	Tak	cwiardi-	chòcô	prosti...

Chòcô	cëzëną	zwëczi	czësto	wëczapóné-
Nas	 wietrzëszcza	 nie	 zwróca,	 wrogów	 krzëkwë	 żód-
né...
Chòc	mòwë	naszi	pòle	bëlëcą	zarôstô-	
Ò	nasze	mómë	starã,	co	pò	òjcach	òsta.

Miniony	słowów	pòmión	w	sta	lëdzy	mie	zmieni.
Pòwrócã,	żebë	nosëc	słodczé,	swójsczé	brzemiã.
Wëswiécy	z	nieba	złoto	w	planétach	pisóné
Skrów	Òrmùzda	pòd	znakã	Grifa	karno	stónie!

Tómk Fópka, Chwaszczëno, 14 łżekwiata, gòdz. 21.45

Wykreśl z diagramu poniżej podane słowa, poruszając się poziomo, 
pionowo lub na ukos (wprost lub wspak). Nieokreślone litery, 

czytane rzędami poziomymi utworzą rozwiązanie.
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Bruk SerwisBruk Serwis
UKŁADANIE KOSTKI BRUKOWEJUKŁADANIE KOSTKI BRUKOWEJ- DROGI

- WJAZDY
- CHODNIKI
- PARKINGI
- OGRODZENIA

- DROGI
- WJAZDY
- CHODNIKI
- PARKINGI
- OGRODZENIA

Mirosław Dargacz
84-239 Bolszewo

Mickiewicza 28
tel./fax 58 572, tel. kom. 602 332 713

Fachowe wykonanie i gwarancja!

Mirosław Dargacz
84-239 Bolszewo

Mickiewicza 28
tel./fax 58 572, tel. kom. 602 332 713

KOMUNIKAT

 Urząd	Gminy	w	Wejherowie	poszukuje	kan-
dydatów	na	stanowisko	konserwatora	gminnej	
sieci	wodociągowej.	Preferowane	wykształce-
nie:	zawodowe	lub	średnie	o	profilu	sanitarno-	
hydraulicznym	oraz	 doświadczenie	 przy	 eks-
ploatacji	 sieci	 wod-kan.	 Oferty	 pracy	 należy	
składać	w	sekretariacie	Urzędu	Gminy	Wejhe-
rowo.
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